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Meditatie
Het is waarlijk geen luttele zaak, de gehele tijdgeest tegen zich te hebben. Doch
de SGP verkieze duizendmaal liever alle smaad en hoon, alle leugen en laster,
alle vijandschap en tegenstand, alle verachting te dragen, dan van haar
beginsel af te wijken. Zij betone daaraan alle gehechtheid en liefde. Wij beleven
dagen, waarin de ongerechtigheid zich vermenigvuldigt en de liefde van velen
verkoud is; dagen van groot verval, welke niet buiten de SGP en de SGP-er
omgaan. Ook wij hebben allen te belijden dat wij gedaan hebben dat kwaad in
de ogen des Heeren is. Gelukkig degene, die daarbij de schuldige onder de
Heere geworden is. Jakob is dun geworden. Sion gaat onder een wolk, de
kostelijke kinderen Sions zijn gelijk gerekend aan de aarden flessen. En het
enige wat daarin een wezenlijke ommekeer kan brengen, is een schuldig
terugkeren tot God en Zijn Woord. Dit moge voor de SGP reden te meer zijn om
zich naar den Woorde Gods te richten en te blijven richten. Onder haar heerse
de eendracht en de liefde, waarbij zij blijve bij haar standpunt, dat zij haar
deuren openstelt voor allen, onverschillig van welke kerkelijke gezindheid, die
Gods Woord in het staatkundige leven onvoorwaardelijk tot regel en richtsnoer
willen stellen. De Heere moge haar leden met ongeveinsde liefde tot Hem en
Zijn Woord vervullen. Met de liefde, waarvan Hieronymus getuigde: Unus amor
extinguit alium. Deze liefde blust al de andere liefde uit. Zij doodt de eigenliefde
en de liefde tot de zonde en de wereld. Zij vertedert en vernedert een mens, dat
hij, krachteloos in zichzelf, in Gods kracht in alles meer dan overwinnaar kan
zijn. Zij is bij machte om alle mensenvrees, zelfs de vrees voor de dood, weg te
nemen. Zij ontsluit de poorten voor een zaligheid, welke geen oog gezien, geen
oor gehoord heeft en in de gedachten van een mens nooit is opgeklommen. Ja,
deze liefde is wel een onuitsprekelijk groot goed. En dat voor tijd en
eeuwigheid. Zij stelt de mens in staat, al moet hij daarbij op handen en voeten
kruipen, zowel de zwaarste als de minderwaardigste arbeid te verrichten,
waarbij hij immer zijn naaste tot zegen zal zijn, daar hij kan bidden voor zijn
vijanden, zegenen kan die hem vloeken, en kan weldoen die hem vervolgen.
Zo zal de SGP, indien zij de geboden des Heeren betracht, ook al is zij klein en
veracht, tot welzijn van heel ons volk zijn.

Slotrede op de SGP 
jaarvergadering van 1960 
door wijlen ds. P. Zandt
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Van de redactie
Het heeft na de verkiezingen nog een lange tijd geduurd voor we een nieuw
kabinet hadden. Na een onderhandelen met bijna alle partijen, waarbij zelfs de
SGP nog werd uitgenodigd, hebben we dan weer een regering. Inmiddels
hebben we prinsjesdag achter de rug en heeft iedereen de gigantische
bezuinigingsronde een beetje kunnen verwerken. Er staat ons op dat punt nog
wel een en ander te wachten. Een ander punt wat wel even slikken was, is de
deelname van D66 aan het kabinet. Dachten we nog even hiervan afscheid te
hebben genomen, zitten we er helaas weer mee opgescheept.
Naast alle landelijke politieke perikelen, speelt er binnen onze gemeente en de
provincie ook weer genoeg af.
Hebben we landelijk gezien een groot financieel tekort, in onze eigen gemeente
gaat dit gelukkig beter. Raadslid Knulst vertelt een en ander over de begroting
van het komende jaar.
De redactie is voor u op zoek gegaan naar wat meer achtergronden voor een
tweetal onderwerpen die de laatste tijd nogal eens ter discussie komen. In de
eerste plaats is dat de centralisering van de huisartsenposten tijdens de
weekenden en bijzondere dagen. Voor sommigen misschien een uitkomst, voor
anderen een bron van ergernis.
Het tweede onderwerp is het beleid van de woningbouwvereniging inzake de
huisvesting van asielzoekers. Je hoort rondom nog al eens wat onbegrip over
de gang van zaken. Aangezien dit velen aangaat hebben we de koe maar eens
bij de hoorns gepakt.
Inmiddels zijn de lezers gewend geraakt aan de bijdragen, geschreven door de
2e kamerleden, zo hebben we vanaf dit nummer ook standaard een bijdrage
van een van onze statenleden. Wij zijn hen daarvoor ook zeer erkentelijk.
Hebben we in het vorige nummer uitgebreid stilgestaan bij de watersnoodramp
van 1953: ditmaal een vervolg daarop met een artikel over het herstel van de
dijken.
Reeds enkele keren hebben we stilgestaan bij verschillende takken uit het
bedrijfsleven. Deze keer een impressie uit de metaalsector die binnen onze
gemeente ook goed vertegenwoordigd is.
Tenslotte het volgende: ditmaal is weer een acceptgiro bijgevoegd voor een
vrijwillige gift. Wilt u deze wel goed en volledig invullen? Het komt helaas nog
wel eens voor dat niet alle gegevens staan vermeld. Wij kunnen dan de gift niet
innen. Van harte aanbevolen.
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Van de voorzitter
Ook nu werd ons gevraagd om het voorwoord in dit boekje te schrijven. Als we
dan zien, dat we weer bijna gekomen zijn aan het einde van het jaar 2003, dan
is er ook weer veel gebeurd in deze wereld en om ons heen. Dan mogen wij
met onze kinderen iedere zondag nog als rustdag houden in deze gejaagde 24
uur’s economie. Er is toch bijna geheel met God en zijn Woord afgerekend en
dan mogen wij ons nog begeven onder de klanken van het Evangelie, dat ons
nog wijs kan maken tot Zaligheid.
Wij leven in een tijd van economische teruggang. Maar als we dan zien wat er
wordt uitgegeven aan zaken die de ontheiliging van Gods dag bevorderen, dan
zou daar nog aan veel zaken een halt toegeroepen kunnen worden. Dat wij als
S.G.P de vrijmoedigheid mochten krijgen om onze stem in alle getrouwheid te
laten horen, want hier kan Gods zegen niet op rusten. Zou het  geen wonder zijn
als de Heere op deze wijze in onze welvaart zou blazen? 
Misbruiken wij niet zijn goede gaven en wordt er niet op deze wijze met geld
gesmeten om Hem te tergen? Wij beseffen vaak veel te weinig dat wij
rentmeesters zijn en dat er bezinning in onze gezindte noodzakelijk is voor deze
dag en ons persoonlijk leven.
In de redactie was er wisseling van 2 personen. Dhr. F. Bart uit Yerseke, die
vanaf het begin voor het boekje werkzaam was en dhr. Iz. Koster uit Waarde,
die vanaf het Reimerswaalse gedeelte hierin zijn bijdrage heeft gegeven,
hebben te kennen gegeven te willen eindigen met hun werkzaamheden. Met
alle respect voor hun beslissing, zeggen wij hen voor hun vele werkzaamheden,
die zij verricht hebben, namens de redactie hartelijk dank.
Als nieuwe redactieleden mochten wij de heren C.v.d. Bovenkamp uit Waarde
en J.W.K. Zandee uit Krabbendijke van harte welkom heten. Dat wij met
elkander, eensgezind, dit werk mochten doen voor dit toch actuele boekje. 

Met vriendelijke groet, 
M.J.v.d. Berge.
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Vluchtelingen en asielzoekers in Reimerswaal
In het recente verleden is er in de kern Kruiningen  veel ophef ontstaan over een
Afghaans gezin wat voor overlast zorgde. Onze SGP-wethouder was door de
afwezigheid  van de burgemeester, daar zeer nauw bij betrokken en haalde dan
ook met regelmaat het nieuws. De redactie leek het een goede gedachte om
aan de verhuurder van de woningen R&B Wonen enkele vragen over het
verhuurbeleid aan vluchtelingen en asielzoekers te stellen. Dhr.P.J.H. van Luijk
(Directeur-bestuurder) was bereid tot een vraaggesprek.

Meneer Van Luijk, in verschillende kernen van onze gemeente wonen
vluchtelingen/asielzoekers in de woningen van R & B Wonen, via welke
weg komen deze mensen daar? Is daar ook een procedure voor?
Landelijke richtlijnen?

Allereerst het begrippenkader. Vluchtelingen en asielzoekers die Nederland
binnenkomen worden via een procedure getoetst. Degenen die in de procedure
doorgaan, worden, vooruitlopend op een uitspraak over de status (men krijgt
dan een verblijfsvergunning), opgevangen in de centra waarvoor het COA
(Centraal Orgaan Asielzoekers) een verantwoordelijkheid heeft gekregen.
Zodra de vergunning wordt verleend, moeten deze mensen uitgeplaatst
worden uit de centra en worden gehuisvest in de samenleving. Men is dan
vergunninghouder. Op dat moment komen gemeenten in beeld om, op grond
van een taakstelling die in het kader van de Huisvestingswet wordt opgelegd
door de Rijksoverheid, in samenwerking met woningcorporaties reguliere
woonruimte aan te bieden met het doel snel in te burgeren en onderdeel te
gaan uitmaken van de samenleving.
Zo heeft de gemeente Reimerswaal een nog te realiseren taakstelling tot 1-1-
2004 van 37 personen en de gemeente Borsele van 13 personen. Daaruit kunt
u opmaken dat binnen de gemeente Borsele meer aandacht en mogelijkheden
zijn geweest om de taakstelling uit het verleden waar te maken.

De te realiseren taakstelling, door wie wordt deze bepaald?

De Ministeries van Vreemdelingenzaken en Integratie en van VROM maken
halfjaarlijks de balans op en geven aan welke taakstelling in aantallen personen
er nog resteert. De gemeenten worden geacht daaraan medewerking te
verlenen. Als corporatie kennen we die taakstelling ook en zijn bereid, in het
kader van onze wettelijke taak, om daaraan mee te werken, indien er geschikte
locaties zijn.
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De gemeente krijgt dus de taakstelling en komt daarna bij u aankloppen
voor huisvesting van deze mensen? Welke verantwoordelijkheden neemt
u dan van de gemeente over?

We wachten inderdaad eerst de vraag af van de gemeente: om hoeveel mensen
gaat het en wat is de huisvestingsbehoefte, en vervolgens gaan we zoeken naar
een passende situatie uit de voor verhuur beschikbaarkomende woningen.
R&B Wonen verhuurt en de gemeente is verantwoordelijk voor begeleiding en
alle andere aspecten, zoals onderwijs, gezondheidszorg en alles wat met het
inburgeren te maken kan hebben.
Ook openbare orde en veiligheid is een primaire taak van de locale overheid.

Worden deze mensen ook gescreend op hun verleden of komen we dan in
de buurt van de Wet op de privacy?

De mensen die een vergunning tot verblijf hebben (statushouder zijn) worden
niet door gemeente of woningcorporatie gescreend. Dat is hopelijk op
zorgvuldige wijze voordien gebeurd door Justitie en het Ministerie van
Vreemdelingenzaken. Men heeft op dat moment dezelfde rechten op
huisvesting, onderwijs en bijvoorbeeld gezondheidszorg als u en ik.

Hoe is de samenwerking met de gemeente Reimerswaal?

De samenwerking met de gemeente is goed. De taken en bevoegdheden van
elkaar worden nadrukkelijk gerespecteerd. In de meeste zaken is overleg op
ambtelijk niveau voldoende.

Deze vragen komen, zoals u begrijpt, voort uit de toestanden die er
geweest zijn in Kruiningen. Kunt u uw visie op dit gebeuren geven? Was
het te voorkomen geweest door eventueel eerder ingrijpen van R & B
Wonen of eventueel anderen?

In Reimerswaal is lang getracht om gezinnen te huisvesten in plaats van enkele
alleenstaanden bij elkaar. Zo is ook bewust gekozen om, binnen deze
taakstelling, een  Afghaans gezin van 14 personen te huisvesten. Omdat het
een utopie is dat in twee naast elkaar gelegen woningen te realiseren, is de
minst slechte oplossing in één dorp zij het een paar honderd meter uit elkaar,
twee woningen beschikbaar te stellen. Dat is in de kern Kruiningen gebeurd.
Of het voorval in Kruiningen te voorkomen zou zijn geweest is niet aan te geven.
Achteraf moet worden geconstateerd dat door het wonen op twee verschillende
locaties, de beoogde doelstelling niet is bereikt. Elke toewijzing van woonruimte

6



kan echter tot minder gewenste situaties leiden. Het gaat er om dat mensen begrip
voor elkaar willen opbrengen en elkaar bereid zijn te respecteren.  Dat vraagt
energie, geduld en bereidheid tot communicatie en nakomen van afspraken.
R&B Wonen werkt samen met de gemeente al geruime tijd aan een
huisvestingssituatie die voor het gezin en voor de samenleving in Kruiningen
beter is. Er is omwille van de handhaving van de openbare orde en veiligheid,
een tijdelijke oplossing elders gevonden. Aan een definitieve oplossing wordt
nog volop gewerkt. 

U vraagt begrip voor elkaar en om elkaar te respecteren, maar in Kruiningen,
naar we vernamen, was er sprake van ernstige overlast. Moet men dan nog
steeds begrip en geduld op kunnen brengen? Moet hier het woongenot van
de buurt niet opwegen tegen het vestigen van zo’n gezin?

Bij ernstige overlast dient de politie te worden ingeschakeld. De melding of
aangifte van de overlast dient te gebeuren met zoveel mogelijk feiten. Veel
feiten kunnen leiden tot een dossier dat benut kan worden om juridische
stappen te nemen.
Er kunnen situaties ontstaan, dat begrip en geduld niet meer op te brengen zijn.
De enige weg is dan toch om ingrijpen aan de politie en gemeente (als het gaat
om openbare orde en veiligheid) over te laten en het conflict niet groter te laten
worden dan het is. Er zijn, voorafgaand aan de inplaatsing, geen problemen
voorzien. Het woongenot in de buurt is nadien aangetast en voor enkele
mensen flink beschadigd geweest. Op zich is dit geen unieke situatie, want ook
woonomgevingen met uitsluitend autochtonen leveren vergelijkbare hinder op.
Gelukkig komt dat sporadisch voor binnen ons werkgebied.

De definitieve oplossing, waaraan wordt gewerkt, kan dus ook nog steeds
betekenen dat deze mensen terugkeren naar hun woning in Kruiningen? 

Op deze vraag kon dhr. Van Luijk geen antwoord geven, omdat hij in deze zaak
niet alleen staat. In de gemeente valt deze zaak onder de burgemeester zijn
verantwoordelijkheid. Zowel dhr. Verbree en dhr. Van Luijk zijn momenteel van
mening dat speculeren over deze uiterst gevoelige zaak geen zin heeft. Ze
werken beiden hard aan deze zaak om tot een definitieve oplossing te komen.

We zeggen dhr. Van Luijk hartelijk dank voor zijn bereidwilligheid om mee te
werken aan dit vraaggesprek. We hopen dat er vragen, die leven bij de
bevolking, zijn beantwoord. Tevens spreken we ook de wens uit dat er een
goede oplossing wordt gevonden voor het probleem in Kruiningen.

A.M. Bliek
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Begroting Reimerswaal  
Geen extra belastingverhogingen in Reimerswaal

Mij werd gevraagd u iets te vertellen omtrent het financiële reilen en zeilen van
de gemeente Reimerswaal en het aandeel van de SGP-fractie daarin.

Omdat we als SGP-fractie over zeven raadsleden beschikken, zijn we in staat
om alle taken onderling goed te verdelen. Dat geeft, gezien de grote
informatiestroom die verwerkt moet worden en waarover beslissingen
genomen moeten worden, een aanzienlijke verlichting ten opzichte van de
overige fracties, die met een kleiner aantal raadsleden in de raad
vertegenwoordigd zijn. Bij de behandeling van de kadernota en de begroting
wordt het woord door ondergetekende gevoerd.

Voor de niet-ingewijden onder de lezers even in het kort hoe de begroting
totstandkomt. Omstreeks april komt het college met een concept-kadernota,
waarin de lijnen worden uitgezet voor het eerstkomende jaar en de drie
daaropvolgende jaren, de zogenaamde meerjarenraming. Hierover wordt door
de gemeenteraad driftig gesteggeld en worden de wensen van de raad vertaald
naar cijfers, die dan resulteren in een definitieve versie van de kadernota. Aan
de hand van de door de raad vastgestelde kadernota, stelt het college
vervolgens de begroting op. Zoals gebruikelijk, wordt de begroting ieder jaar in
de raadsvergadering van oktober besproken en vastgesteld.

Zoals bekend, gaat het in Nederland in economisch opzicht niet zo best. Dit
heeft direct zijn weerslag op de gemeente, die enerzijds meer taken van het Rijk
krijgt toegewezen, maar anderzijds een aanzienlijk deel daarvan zelf moet
bekostigen. Dit betekent, dat er met minder geld meer moet worden
uitgevoerd. Reeds in 2002 hebben wij er in de raad op gewezen, dat er mindere
tijden in aantocht waren en dat hier vroegtijdig op moest worden geanticipeerd.
We hebben hierin helaas gelijk gekregen. 

In ons verkiezingsprogramma hebben wij gesteld, niets te voelen voor een extra
verhoging van de gemeentelijke belastingen. Gelet op het feit dat de
bestedingsruimte voor de burger steeds minder wordt, hebben wij dit
uitgangspunt tot nu toe steeds kunnen handhaven. Dat houdt in, dat het in
2004, en zoals het er nu naar uitziet ook in de jaren daarna, niet nodig zal zijn de
Onroerende Zaak Belasting (OZB) te verhogen, uitgezonderd het normale
indexpercentage. Omdat de gemeentelijke inkomsten hierdoor enigszins onder
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druk komen te staan en het wettelijk niet is toegestaan om in het rood te
eindigen, dient er bezuinigd te worden.

Reeds bij de behandeling van de kadernota en begroting 2003 hebben we als
SGP-fractie een aantal bezuinigingsvoorstellen aan de raad voorgelegd.
Dankzij de steun van de coalitiepartijen CDA en BBR was hier een meerderheid
voor te vinden. De bezuinigingen betroffen toen ondermeer besparingen op
automatiseringsuitgaven en het verhogen van het dekkingspercentage voor
sport van 3 procent in 2002 naar 35 procent in 2006. Momenteel is het namelijk
zo, dat van alle uitgaven voor sport slechts 3 procent door de gebruikers wordt
betaald en 97 procent door de gemeenschap wordt opgebracht. Als SGP-
fractie zijn we blij dat dit nu gaat veranderen, al had het wat ons betreft nog wel
wat verder mogen gaan. Tevens hebben we ons verzet tegen de eventuele
bouw van een nieuwe sporthal in Yerseke en hebben we de uitbreiding van het
gemeentehuis teruggebracht tot het meest noodzakelijke, wat inhoudt dat de
investering is teruggebracht tot ongeveer 60 procent van het oorspronkelijke
plan.

Bij de behandeling van de kadernota 2004-2007,  in mei jl., zijn er op initiatief
van onze fractie opnieuw verschillende bezuinigingen doorgevoerd. Hoewel het
er toen naar uitzag dat er voorlopig niet meer bezuinigd hoefde te worden,
werden we echter al spoedig geconfronteerd met nieuwe tegenvallers. Omdat
de concept-begroting voor 2004 en de jaren daarna een tekort van meer dan
1,8 miljoen euro liet zien en een extra verhoging van de gemeentelijke
belastingen voor ons niet bespreekbaar was, volgde er in de afgelopen
maanden een nieuwe bezuinigingsronde.

Bij de laatste bezuinigingsronde heeft onze fractie er opnieuw voor gekozen om
de burger zoveel mogelijk te ontzien. Dat houdt ondermeer in, dat we de
begraafrechten op het huidige niveau willen houden en dat er op
wegenonderhoud en onderhoud aan groenvoorzieningen niet bezuinigd moet
worden. Wel zullen de leges voor planologische procedures en
bestemmingsplanwijzigingen worden verhoogd. Vanaf 2004 zullen de
werkelijke kosten namelijk zoveel mogelijk in rekening worden gebracht. Verder
was het positief te noemen dat de brandweer zonder slag of stoot bereid was
een aantal bezuinigingen door te voeren, zonder daarbij de veiligheid van de
burgers in gevaar te brengen. Door verder nog de uitbreiding van het
gemeentehuis een jaar op te schuiven en in te zetten op een vermindering van
het aantal ambtenaren, kon er uiteindelijk 1,9 miljoen euro worden bezuinigd.
Wat ons betreft was het gat van 1,8 miljoen euro in de begroting daarmee
gedicht.
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Tijdens de informele raadsvergadering van 13 oktober jl. heeft onze fractie deze
voorstellen ingediend. Stonden we in voorgaande jaren nog vaak alleen, nu
bleken ook andere fracties ervan doordrongen te zijn dat nieuwe bezuinigingen
onontkoombaar zijn. Mede hierdoor kon er op korte termijn over een groot
aantal zaken overeenstemming worden bereikt. Hoewel de oppositiepartijen
aanvankelijk opmerkten beter maar naar huis te kunnen gaan, omdat zij toch
niets hadden in te brengen, bleken zij uiteindelijk met ruim 80 procent van alle
voorstellen te kunnen instemmen! Afgezien van enkele principiële verschillen,
blijken de meningen binnen de raad dus helemaal niet zover uit elkaar te liggen
als wel eens wordt gesuggereerd.

Hoewel de PvdA tijdens de officiële raadsvergadering van 28 oktober jl. nog
een voorstel deed om de verhoging van het dekkingspercentage voor sport
terug te draaien en daartegenover de begraafrechten te verhogen en te
bezuinigen op onderhoud aan wegen en straten, was hier gelukkig geen
meerderheid voor te vinden.

Kijken we naar gemeenten om ons heen, dan valt op, dat Reimerswaal één van
de weinige gemeenten is, die de begroting rond heeft, zonder de lasten voor de
burgers extra te verhogen. Omdat er in veel gemeenten te laat op de rem is
getrapt, worden de inwoners daar nu met forse belastingverhogingen
geconfronteerd. Zeker nu het leven na de invoering van de euro veel duurder is
geworden, komen deze verhogingen extra hard aan.

Met het bovenstaande hebben we getracht u een beetje wegwijs te maken in
het financiële reilen en zeilen van de gemeente en ons aandeel als SGP-fractie
daarin. Met Gods hulp en onder Zijn zegen hopen wij op de ingeslagen weg
voort te kunnen gaan. Aan Zijn zegen is immers alles gelegen.

Mocht u nog vragen, opmerkingen of suggesties hebben, dan houden we ons
graag aanbevolen.

Met vriendelijke groet, 
H.J. Knulst, raadslid.
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Metaalbewerking...
...een zeer oude sector

De metaalbewerkende bedrijven is een branche die meespreekt in onze
gemeente. Uit de statistieken blijkt dat in Reimerswaal  zo’n vierhonderd
mensen werkzaam zijn in deze sector.

Oude sector
In verschillende archieven komen we reeds namen van smeden tegen in eind
1500. Twee eeuwen later komen we de naam tegen van ene Jacob Korthals te
Oostdijk,  die in 1788 zijn smederij verkocht heeft aan een zekere Marinus
Bronkhorst.  Zo was er in 1876 een smid Jan van de Putte te Hansweert, die
tevens hoefsmid was. 
In het begin van de negentiende eeuw werd het uitoefenen van een bedrijf
afhankelijk gesteld van een patent (vergunning). Hierdoor werd het mogelijk om
inzicht te krijgen in de diverse ambachten en beroepen. Zo werden er in de
statistiek van 1 januari 1808 twee smeden met name genoemd, namelijk de
heren Harman Bronkhorst en Jacob van der Weele.

Anno 2003
Momenteel zijn er in onze gemeente nog enkele smeden, maar waar staat er
nog een “travalje”?
De metaalbewerkende bedrijven zijn meegegaan met hun tijd en hebben
daardoor hun afzetmarkt grotendeels buiten de gemeente Reimerswaal.
Wat opvalt is, dat we meest te maken hebben met vrij jonge bedrijven, het
oudste dat we interviewden is opgericht in 1954, daarop volgde 1979 en 1987.

Binnen deze branche zijn er verschillende specialisaties:

AGF sector
Zo worden er specifiek voor de agrarische sector machines vervaardigd.
Ja, denk hierbij aan complete verwerkingslijnen voor tomaten, paprika’s
enzovoorts. Ook mogen we de ontwikkeling in de fruitteeltmechanisatie niet
vergeten.  Ook in de fruitteelt vindt schaalvergroting plaats, zoals u in de vorige
“SGP-info” heeft kunnen lezen. Dit houdt in dat kistenkantelaars,
sorteermachines en inpakmachines steeds verder geautomatiseerd moeten
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worden om te voldoen aan de verwerkingssnelheid en traceerbaarheid van de
producten.  Ook de loonkosten in de fruitsector staan onder druk, zodat zelfs
het plukken van het fruit de aandacht heeft getrokken. Vandaar dat we ook pas
“de uitschuifbare plukband” in de krant konden zien.  U zult u voor kunnen
stellen, dat aan de levering van zulke machines een heel proces voorafgaat aan
ontwikkeling en bouw van prototypes.

Food-processing
Het omgaan met roestvrijstaal is ook een aparte business. 
Dit wordt met name toegepast voor de voedselverwerkende industrie, denk
hierbij aan bijvoorbeeld een “frietfabriek”. 
Ook de mosselverwerkende bedrijven zijn een duidelijk voorbeeld voor de
toepassing van dit materiaal vanwege het zoute water.
Ieder product heeft zijn eigen verwerking nodig, zodat machinebouwers sterk
moeten zijn in het fabriceren van maatwerk.
Een scala van machines staan er in zulke fabrieken, om enkele te noemen:
wasmachines, blancheurs en sorteermachines.
Mede gezien de concurrentie in deze sector, laat ook dit soort bedrijven een
stuk werk in de oostbloklanden uitvoeren.

Matrijzen
De vervaardiging van matrijzen en gereedschap is ook een echte specialisatie
in deze sector.
Voor de productie van kunststofmaterialen is altijd een matrijs (in de volkstaal:
mal) nodig. Het maakt niet uit of het gaat om een tandenborstel, glijbaan of
autobumper. Het hele traject van ontwerp tot vervaardiging van de matrijs
gebeurt met gebruikmaking van de meest geavanceerde technologieën. Dit is
nodig om flexibel in te kunnen spelen op de vragen in de markt en om zo hun
sterke concurrentiepositie te handhaven. 

Machinepark
De machineparken op deze bedrijven hebben een grote vlucht genomen, wat
techniek en precisie betreft. 
Er staan, om maar iets te noemen, volautomatische lasersnijmachines, waarvan
er zijn die over een lengte van 12 meter kunnen snijden en een dikte aan kunnen
van 80 millimeter, CNC kotterbanken tot 10 ton tafelbelasting en portaalfrees-
machines tot een bereik van 3700x2300x1100 mm.

Ondanks het feit dat deze bedrijven volledig zijn ingericht om de meest
complexe installaties of gereedschappen te construeren, kunt u ook terecht
voor het eenvoudig zet- en laswerk. 
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U ziet het, een moderne sector, goed voor de werkgelegenheid en volop in
beweging, zeker uw aandacht waard !

Met dank aan: Burg’s Machinefabriek BV
Coremans BV
Murre Techniek BV

A. Lokerse
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Overzicht Staatkundig Gereformeerde 
Partij; haar vertegenwoordiging.
Het is alweer meer dan 1,5 jaar geleden, dat in bijna alle gemeenten in ons
vaderland gemeenteraadsverkiezingen zijn gehouden. 
De uitslag voor de SGP resulteerde in een deelname van 272 raadsleden
namens de partij (soms ook namens CU) in 120 gemeenten.
We geven op de volgende pagina een overzicht van de 120 gemeenten waarin
de SGP vertegenwoordigd is.

De overige wetenswaardigheden zijn: 
- de SGP heeft 4 burgemeesters: mr. B.J. van Putten (Putten), A. Noordergraaf

(Hardinxveld-Giessendam), drs. J. van Belzen (Graafstroom) en S. Stoop
(Dirksland);

- de SGP heeft 37 wethouders (zie de vetgedrukte plaatsen op de volgende
pagina);

- de SGP heeft 21 zetels in de Provinciale Staten met 1 Gedeputeerde in
Zeeland, dhr. G.R.J. van Heukelom;

- de SGP heeft 2 zetels in de Tweede Kamer; 
- de SGP heeft 2 zetels in de Eerste Kamer; 
- de SGP/CU hebben 3 zetels in het Europese Parlement; namens de SGP

heeft dhr. B. Belder daar zitting.

De Staatkundig Gereformeerde Partij is dus op vele terreinen werkzaam om
haar beginselen tot meerdere erkenning te brengen. In een gemeente als
Reimerswaal, waar de SGP de grootste partij is (7 zetels) heeft de fractie een
grote inbreng in het gemeentebeleid. Maar zoals te zien is in het overzicht zijn
er 49 gemeenten waar de SGP-vertegenwoordiger er alleen voorstaat en waar
de inbreng natuurlijk geringer is. Toch mag ook daar gewerkt worden en uit
verslagen die we regelmatig lezen, mag blijken dat het werk van deze mensen
op de soms eenzame posten ook door de andere partijen zeer gewaardeerd
wordt.
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V.o.f. J. van de Vreede en Zn.
Ruim gesorteerd in bedrijfs-, regen- en vrijetijdskleding

● Overalls, bodywarmers
● Schipperstruien, overhemden
● Veiligheidsschoenen en -laarzen
● Spijkerbroeken, spijkerjacks
● Bram’s Paris spijkerkleding
● Doorwerkjassen en -overalls
● Klompen, jollies en alpro’s
● Regenkleding in div. soorten
● Tevens verzorgen wij ook de bedrukking

op bedrijfskleding

Westweg 21 - 4413 EE  Krabbendijke - Tel. 0113 - 50 24 73 - Fax 0113 - 50 12 96

• DRUKWERK
Van adreskaartje tot boek
Ook drukken wij kettingformulieren

• KANTOORARTIKELEN
• BOEKEN

Voor al uw

Drukkerij: Zuidweg 19  -  Krabbendijke  -  tel. 0113 - 50 14 02  -  fax 0113 - 50 24 88
Boekhandel: Dorpsstraat 83  -  Krabbendijke  -  tel. 0113 -506173  -  fax 0113 -503172
email: velzenbv@zeelandnet.nl

Vraag geheel
vrijblijvend offerte

aan!
Wij zijn u graag

van dienst!



Zorg in Reimerswaal  (1)

Eind maart, begin april is de huisartsenpost (h.a.p.) in Goes van start gegaan.
Deze post biedt de inwoners van  Reimerswaal  ‘s avonds, ‘s nachts, op
zaterdag en zondag huisartsenzorg.....

Werkdruk
De zorg van de Zeeuwse huisartsenvereniging is, dat onze provincie niet
aantrekkelijk meer is voor huisartsen, hoofdzakelijk vanwege de grote
werkdruk.
Het aantal diensturen ligt normaal ergens tussen de 1000  en 1500 uur per jaar,
of zeg maar 24 uur per week. Let wel, deze diensturen komen bovenop de
normale werkweek van zo’n 50 uur !

De jonge generatie artsen zit op zo’n werkweek niet meer te wachten Deze
afgestudeerden vinden het niet meer van deze tijd, dat “onze eigen dokter”
altijd beschikbaar moet zijn. Iedereen werkt immers maar 40 of 36 uur per
week (?) zo redeneert men.

Om als provincie toch aantrekkelijk te zijn, is ongeveer als laatste ook Zeeland
deze landelijke verschijning gaan volgen. 

Voordeel
De huisartsenpost maakt het nu een stuk aantrekkelijker voor de nieuwe
generatie huisartsen, daar de zogenaamde diensturen ongeveer met de helft
reduceren.
Een tweede voordeel is dat de arts werkelijk vrij is in de avonduren, evenals de
zaterdag en zondag, als hij geen dienst heeft op de h.a.p.
In de Goese post beschikt men bovendien over moderne apparatuur om
zodoende de patiënt goed en vakkundig te kunnen helpen.

Nadeel
Verschillende artsen merkten wel op dat de diensturen op de h.a.p. veel
zwaarder zijn, daar ze nu continu met patiënten bezigzijn, terwijl ze voorheen
vrij waren maar wel oproepbaar.
Ook de verzekeringen lieten van zich horen, daar de zorg door dit systeem zo’n
5 miljoen euro duurder is.
De diensturen zijn, in vergelijking met de Randstad, toch nog erg veel en
zwaarder. In Rotterdam-West zijn er bijvoorbeeld 150 artsen voor één h.a.p.
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terwijl er in ons kleinschalige Zeeland  5 posten zijn, waarbij de inwoners van
Tholen dan nog op Bergen op Zoom zijn aangewezen. U begrijpt dat de
toerbeurt dan veel sneller terugkomt.

Echt kostendekkend is het ook nog niet te noemen, kon men in een klein
krantenberichtje lezen.
Tja, het is waar, een consult (lees: bezoek aan je eigen arts in een andere
omgeving, als je geluk hebt) kost ook ‘maar’ € 113,00.

Welke zorg wordt er nu eigenlijk geboden? Telefonisch spreekuur met de
doktersassistente; zo mogelijk direct doorverwezen naar de apotheek.  Als dit
niet gaat, heeft de assistente altijd de mogelijkheid om binnen 15 minuten
overleg met de huisarts te hebben, of kan ze een andere afspraak voor de
patiënt maken. En de kosten van dit telefoontje? 
Dit jaar tussen de 20 en 62 euro alstublieft.

Is het echt niet mogelijk om zelf naar Goes te komen,  dan kan een dokter, met
auto en chauffeur, wel even naar de zieke komen. Voor de dienstdoende arts is
die chauffeur wel een uitkomst, daar de arts vaak geen idee heeft waar de
woning van de patiënt te vinden is. 

• In gesprek met oudere mensen  (gebreken komen met de jaren,  zegt het
spreekwoord)  komt duidelijk naar voren dat ze zich verlaten voelen.   “onze
eigen dokter” is ’ter niet, wat nu?

• Ook jonge gezinnen hebben geen prettig gevoel, als in een onbewaakt
ogenblik zoontje lief een gat in z’n hoofd valt en dan maar even naar Goes
moet worden gebracht.

• Of, als de baby zich toch op zondagmiddag aankondigt en men even in de
barak moet gaan bevallen, omdat ja... u begrijpt het.

De SGP vermeldde in haar verkort verkiezingsprogram waar ze voor staat:
• De apotheekhoudende huisarts op het platteland moet blijven bestaan.
• Iedereen heeft het recht zijn of haar eigen huisarts te kiezen - ook mensen in

een verzorgingstehuis.

De concrete politieke invulling zien we met belangstelling tegemoet.

A. Lokerse
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Administratiekantoor

Van der Jagt

Het adres met een redelijk tarief voor:

– complete administraties en/of jaarstukken
– bijwerken van uw boekhouding voor accountant
– opzetten en hulp bij computerboekhouding
– tijdelijk bij ziekte of achterstand enz.

Molenpolderweg 19 - 4401 NP  Yerseke
Telefoon (0113) 57 19 36

Administratiekantoor

Van der Jagt

TECHNO SERVICE ’s-GRAVENPOLDER B.V.

Voor een industriële brandmeld-
installatie kiest u natuurlijk een
gecertificeerd bedrijf.

Wij verzorgen deze installaties
ook in sorteerhallen, droogkamers
en in koel- en vriescellen.

Bel of mail voor meer informatie:

INDUSTRIËLE BRANDMELDINSTALLATIES

Schoorkenszandweg 17a
4431 NC ’s-Gravenpolder
E-mail: info@tsg.nl

Tel. 0031 - (0)113 - 31 20 20
Fax 0031 - (0)113 - 31 27 63
Website: www.tsg.nl



Uit de Staten van Zeeland 
door W. Kolijn

Aan een vriendelijk verzoek vanuit Reimerswaal om vanuit de SGP-statenfractie
tweemaal per jaar een bijdrage te willen leveren aan een periodiek
Reimerswaals SGP-informatieboekje, wordt uiteraard graag voldaan. Het ligt in
de bedoeling dat de SGP-statenleden, wanneer daar prijs op gesteld wordt, bij
toerbeurt een bijdrage leveren. Dan komen niet alleen alle fractiegenoten, maar
ook alle beleidsterreinen aan bod. Omdat schrijver dezes wel het verzoek aan
de fractie heeft overgebracht, maar daarbij verzuimd heeft iemand te vragen dit
deze maal op zich te nemen, volgt nu voor de tweede maal een bijdrage van zijn
hand. Waar hebben provinciale staten van Zeeland zich na de verkiezingen in
maart 2003 zoal mee beziggehouden? Op enkele zaken zal ik ingaan:

1. Collegevorming
Al snel tekende zich een grote meerderheid af voor deelname van de SGP aan
het college van gedeputeerde staten. Met name het CDA maakte zich hiervoor
sterk en hield voet bij stuk. Dat is in het verleden, in 1991, 1995 en 1999, wel
eens anders geweest. De aarzelingen bij de VVD, die zich door hun zwaar
verlies bescheiden opstelden, en de tegenstand van de PvdA, die zich door
zetelwinst gesterkt voelde, was vrij snel overwonnen. De onderhandelingen
verliepen in een goede sfeer. Het resultaat, een collegeprogram met als motto
“Alle zeilen bij”, was niet alleen acceptabel (ook dankzij het globale karakter)
maar bevat ook herkenbare SGP-programmapunten. 
Vooraf was de fractie tot de conclusie gekomen dat een GS-portefeuille met
daarin zorg, onderwijs en welzijn de voorkeur had. Daarbij meenden wij in de
persoon van de heer Van Heukelom een passende kandidaat voor te kunnen
leveren. De afspraak was dat, indien er een andere portefeuille uit zou rollen, wij
ook andere kandidaten beschikbaar hadden. Kort en goed. Op 23 april 2003
werd de heer Van Heukelom benoemd als gs-lid met een portefeuille die paste
bij onze voorkeur. Een zware opgave voor hem, waarbij wij als fractie en u als
lid, kiezer en/of meelevende hem moeten steunen; niet in de laatste plaats door
ons gebed.

2. Westerschelde Container Terminal
Voor bewoners van de gemeente Reimerswaal is dit een belangrijk
aandachtspunt. Alle transport vanaf het Sloegebied, over de weg, het spoor en
het water passeert het grondgebied van deze gemeente. Dit veroorzaakt hoe
dan ook overlast (geluid en trillingen) en gevaar. Dat is de ene zijde. De andere
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kant is het sociaal-economisch belang (werkgelegenheid). Van politieke
bestuurders en volksvertegenwoordigers mag verwacht worden dat ze een
verantwoorde afweging maken die aan alle belangen zo veel mogelijk recht
doet. In die afweging hebben we ook goed geluisterd naar de opvatting van de
SGP-raadsfracties in de gemeenten die met de nadelen geconfronteerd
worden. Bestuurders uit Reimerswaal weten als geen ander hoe belangrijk (en
moeilijk!) het is om arbeidsplaatsen te behouden of binnen te halen; mede
daarom vonden wij hun op- en aanmerkingen op het zogenaamde WCT-project
zo belangrijk.
In ons verkiezingsprogramma hadden wij ons positief uitgelaten over een WCT,
mits hinder en gevaar binnen aanvaardbare perken gehouden konden worden.
Dat past goed bij het, door de SGP-statenfractie gesteunde, zogenaamde
tweesporenbeleid. Kort gezegd houdt dat in, dat het sociaal-economisch beleid
op meer pijlers moet rusten. Daarbij moet ingespeeld worden op de sterke
kanten die Zeeland op dit terrein heeft. Eén van die sterke kanten heeft te
maken met de ligging aan diep vaarwater en de relatief gunstige
(binnenvaart)verbindingen met het achterland. Om die kansen te benutten zijn
er met name twee gebieden aangewezen, de Zeeuws-Vlaamse Kanaalzone en
het Sloegebied. Daar past een WCT uitstekend in. Daarbij speelden de
volgende argumenten een rol:
❖ Een containerterminal op die plaats (in de monding van de  Westerschelde)

kan de Belgische (Antwerpse) druk op steeds verdere verdieping van de
Westerschelde (met toenemend gevaar voor bewoners langs de oevers van
de Schelde en de eis van natuurcompensatie in de vorm van de door ons
afgewezen ontpoldering) mogelijk afwenden.

❖ Hoewel containeroverslag zelf niet veel toegevoegde waarde heeft, is dit
een noodzakelijke schakel in de economie. Containervervoer is een
groeiende markt en levert hoe dan ook verschillende vormen van
werkgelegenheid op. Een voorzichtige schatting spreekt over 800 directe en
1800 indirecte arbeidsplaatsen.

❖ De plaats is, wat de ligging betreft, uitermate geschikt voor deze activiteit.
Als deze locatie niet wordt benut, valt Zeeland voor lange tijd af als gunstige
vestigingsplaats voor internationale handel, export, import en doorvoer. 

❖ Deze haven- en transportactiviteiten vinden hoofdzakelijk plaats op de 5 of 6
werkdagen. De bewering dat het hier automatisch om een 7x24-uurs-
economie gaat (incl. verstoring van de zondagsrust) is niet juist! Gewoonlijk
vinden deze activiteiten 5 of 6 dagen per week plaats. Wel is het zo dat
Provinciale Staten activiteiten op zondag niet kunnen verbieden. Dit geldt
helaas overigens ook voor b.v. agrariërs die ‘s zondags de oogst binnenhalen.

❖ De aangedragen alternatieven voor werkgelegenheid liggen niet zo
eenvoudig voor de hand als tegenstanders van de WCT ons willen doen
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geloven:
➢ De industrie maakt thans een pas op de plaats.
➢ De recreatie mikt meer op kwaliteitsverbetering dan op meer 

werkgelegenheid. Ook hier bestaan, naast principiële bedenkingen - 
zondagsrust, openbare zedelijkheid - conflicten met milieu en landschap 
en neemt de verkeersdrukte toe.

➢ Dienstverlening heeft zich voor een deel (diverse overheidsdiensten,
vakbeweging) reeds verplaatst naar de Randstad. Deze autonome 
ontwikkeling valt niet eenvoudig te keren.

➢ Verzorging is een afgeleide economische activiteit die juist een 
economische impuls vraagt. 

Zijn er dan helemaal geen nadelen? Die zijn er en die onderkennen wij.
❖ Ondanks de zeer gunstige ontwikkeling van containervervoer met

binnenschepen, zal het vervoer over het spoor en over de weg, met alle
hinder van dien, zondermeer toenemen. Die overlast en hinder kan echter
binnen de (wettelijke) perken gehouden worden. De betrokken overheden
moeten daar voldoende geldmiddelen voor beschikbaarstellen.

❖ De Europese Vogel- en Habitatrichtlijnen (behoudens de vaargeulen valt
heel het Westerscheldegebied daaronder) worden overtreden. Die richtlijnen
laten  dat in bepaalde gevallen toe. Wat dat betreft vinden wij dat het
alleszins redelijk is, wegens een groot algemeen belang, dat de aanleg van
de containerterminal prioriteit krijgt boven een overdreven strikte toepassing
van die Europese richtlijnen. Het gebied kent namelijk nauwelijks
natuurwaarden en is niet van belang voor de vogelstand. Gedeputeerde
Kramer, een erkende deskundige, bestempelde de natuurwaarde van het
Kalootstrand zelfs ‘als drie keer niks’.

De Raad van State oordeelde dat de provincie dit WCT-plan onvoldoende
onderbouwd had. Een meerderheid in provinciale staten, waaronder de SGP,
besloot dat uitgezocht moest worden of voortzetting van dit plan kans van
slagen heeft.

3. Vooruitblik
De statenagenda 2003 - 2004 bevat de nodige aandachtspunten die ook voor
de bestuurders, raadsleden en bewoners van Reimerswaal van groot belang
zijn. Zo staan er een nieuw sociaal-economisch beleidsplan en een nieuwe
cultuurnota op stapel. Daarnaast loopt de discussie over een Integrale Visie
Deltawateren.
Voor Reimerswaal is dat een uiterst belangrijk dossier. Als uw (volks)
vertegenwoordiger op provinciaal niveau willen wij in de komende jaren D.V.
over deze en andere onderwerpen graag met u spreken.
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INSTALLATIEBEDRIJF

Van de Velde Yerseke B.V.

WAARBORGINSTALLATEUR VAN:
GAS- EN WATERTECHNISCHE

INSTALLATIES
Kreeft 5 - 4401 NZ  Yerseke

Postbus 52 - 4400 AB  Yerseke
Telefoon 0113 - 57 21 20
Telefax 0113 - 57 27 61

E-mail: mar.jorie@van-de-velde.nl



Uit de 2e Kamer
Herstel van vertrouwen

Hoe kan het vertrouwen van de burger in de overheid worden hersteld? Die
vraag is na de politieke aardverschuiving bij de verkiezingen van 2002 vaak
gesteld. De spectaculaire opkomst van Fortuyn had immers genadeloos
blootgelegd  welke grote onvrede er was ontstaan. Nog nooit eerder was een
nieuwe partij met zoveel zetels de Kamer binnengekomen. Maar we weten hoe
het gegaan is. Opgaan, blinken en verzinken volgden elkaar snel op. De nieuwe
politiek die de LPF beloofde, liep op chaos en ruzies uit. 

Na de verkiezingen van begin 2003, en de daarop gevolgde moeizame
kabinetsformatie, is er nu eindelijk weer een periode waarin gewoon aan het
politieke werk kon worden gegaan. Allerlei beslissingen en debatten waren
immers door al het gedoe telkens maar weer vooruitgeschoven. Nu er weer een
volwaardig kabinet zit, kunnen er weer knopen doorgehakt worden. En dat is
hard nodig ook. Neem alleen maar de gigantische bezuinigingen, die veel
discussie oproepen. Maar toch ook nodig zijn voor het gezondmaken en
houden van de overheidsfinanciën. Na de algemene beschouwingen van
september, zijn we nu druk bezig met de afhandeling van de verschillende
begrotingen.

Bij de begrotingsbehandeling van Binnenlandse Zaken vonden we het nuttig,
opnieuw de vraag naar boven te halen: hoe staat het nu met het vertrouwen van
de burger in de overheid? Hoe kan het worden versterkt? Zeker, we zijn wel in
politiek rustiger vaarwater terechtgekomen. Maar dat betekent niet dat het
vertrouwen van de burger in het bestuur is hersteld. Integendeel, je schrikt van
de negatieve onderzoeksresultaten, die regelmatig in het nieuws komen. 

Wat kan de overheid doen om het vertrouwen van de burgers te winnen? In
ieder geval moeten de verwaarloosde thema’s van paars blijvend en
daadkrachtig worden opgepakt. Concreet denk ik daarbij aan de robuuste
aanpak van criminaliteit, waardoor de veiligheid in de samenleving kan worden
vergroot. Maar ook bijvoorbeeld de problematiek van onvoldoende integratie
van allochtone minderheden moet hoog op de agenda blijven staan.  Als de
overheid niet herkent dat dergelijke onderwerpen grote zorgen bij veel burgers
geven, dan vervreemdt dat de burger gemakkelijk van de politiek.

Belangrijk is verder ook dat overheidspersonen integer handelen.
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Onkreukbaarheid, onomkoopbaarheid, moeten in woord en daad hoog in het
vaandel staan. Met de cultuur van smeren en fêteren, zoals die is getoond door
de enquêtecommissie bouwnijverheid, moet radicaal worden gebroken. Juist
vanuit het besef van de hoge positie van de overheid als dienares van God,
moeten ambtenaren, volksvertegenwoordigers en bestuurders het goede
voorbeeld geven. 

Een vertrouwenwekkende overheid zet ook het mes in allerlei overbodige regels
en overmaat aan bureaucratie. De formulierenbrij waarmee de burger of
ondernemer soms wordt opgezadeld, is enorm. Soms is dat gewoon nodig -
denk aan eisen in het kader van de veiligheid bijvoorbeeld. Maar in heel veel
gevallen kan flink wat gesnoeid worden in het woud van regels. Waar het
kabinet voor zo’n aanpak kiest, kan het op onze steun rekenen. 

Onze steun kunnen we niet geven  als de toevlucht wordt genomen tot allerlei
bestuurlijke vernieuwingen, zoals de gekozen burgemeester. Het is een
gigantische operatie die voor heel veel onrust zorgt en ook nog eens veel geld
gaat kosten. Maar is het nu werkelijk zo dat er veel mensen in ons land
ongelukkig rondlopen omdat ze hun burgemeester niet kunnen kiezen? Ligt
daar nu werkelijk het probleem? Eerlijk gezegd, zien wij dat totaal niet. We
zullen met de D66-minister van bestuurlijke vernieuwing hierover nog wel een
pittig debat hebben.

Deze energie kan beter worden gestoken in een verbetering van de inhoud van
het beleid. Een vertrouwenwekkende overheid maakt duidelijk vanuit welke
waarden en normen zij beleid maakt en uitvoert. Een vaste en overtuigende
koers is nodig. Al het gezwalk in pogingen de kiezersgunst te zoeken, zijn tot
mislukken gedoemd. Werkelijk vertrouwenwekkend kan de overheid alleen zijn,
als het beleid rust op de vaste grond van Gods Woord en wet. 

C.G. van der Staay
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Herstel van de Watersnoodramp 1953
De herdenking van de ramp was vanzelfsprekend gericht op de rampnacht zelf,
met haar droeve gevolgen...

Voor het herstel van de schade vragen we nu even uw aandacht. 

Uiteraard was het herstel van de dijken een eerste vereiste, maar ook een snelle
reparatie van het verwoeste buizennet van de water- en gasleiding was van
groot belang. Immers voorzag men met dit leidingnet niet alleen de
Bevelanden, maar ook Walcheren van gas en water. De Waterleiding Mij. “Zuid-
Beveland” heeft een half jaar nodig gehad om vervangende buizen aan te
brengen, waar duikers en leidingen in het water waren verdwenen. 

Ook zijn er van de vele schenkingen onder andere nieuwe gebouwen gezet,
zoals “Ons Dorpshuis” te Kruiningen (officieel geopend op 2 december 1955);
Oostdijk kreeg in diezelfde tijd als schoolgebouw “Apeldoorn” geschonken, wat
later het welbekende verenigingsgebouw is geworden. Te Hansweert is toen
“Kaj Munk” gebouwd.

We kregen uit betrouwbare bron interessante informatie onder ogen met
betrekking tot het dichten van de dijken, wat we u niet willen onthouden!

Phoenixcaisson
Tussen de vluchthaven van Hansweert en de veerhaven van Kruiningen was
een grote doorbraak ontstaan. Dit stroomgat was door een resterend stuk dijk
in twee delen verdeeld.
Tussen de veerhaven en de Kadijk was eveneens een bres in de zeedijk
geslagen. Dit stroomgat had een lengte van 200 meter.
De grootste vernielingen ontstonden echter in de veerhaven. 
Alle coupures waren uit voorzorg reeds gedicht, behalve hier... Het was de
bedoeling dat de coupure die hier was op 1 februari om 2.00 uur zou worden
gesloten, maar al om 1.30 uur stroomde het buitenwater door deze opening de
polder in. Op sommige plaatsen was hier de bodem tot NAP -20m uitge-
schuurd!

Nadat de Kadijk en de Lavendeldijk hersteld waren, kon gestart worden met het
dichten van de 3 stroomgaten van Kruiningen.
Het eerstgenoemde stroomgat kwam ook als eerste in aanmerking om te
dichten, daar hier gebruikgemaakt kon worden van de oorspronkelijke dijk.
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Op 9 mei werd de sluitcaisson op zijn plaats gemanoeuvreerd waarmee de
afsluiting van dit gat werd gerealiseerd.
Voor het 2e gat moest een ringdijk van 750 m worden aangelegd, waarna op 13
juni een caisson ter lengte van 33 m tussen de beide uitgebouwde delen van de
ringdijk werd geplaatst om dit gat te blokkeren.  Tenslotte kwam de veerhaven
aan de beurt waarvan de dichting plaatsvond op 24 juli door middel van 7
caissons. Er werd voor caissons gekozen, omdat deze weer “gemakkelijk” te
verwijderen waren, als de veerhaven opnieuw werd aangelegd. 

De sluitcaisson (Phoenixcaisson type AX) was uit Engeland aangevoerd  en in
de haven van Vlissingen geschiktgemaakt om het laatste gat van 62 m te
sluiten. Wat werd er aan deze caisson aangepast?
Op de gangboorden nabij de toekomstige aansluitingen werden gewapend-
betonconstructies aangebracht, waaraan deuren van stalen damwand waren
bevestigd. De bedoeling van deze deuren was alsnog een goede afdichting te
bewerkstelligen, indien onverhoopt een grote naad (maximaal 2 m) bij de
aansluitingen zou overblijven. Het plaatsen is echter goed gelukt!
Deze afdichtingsdeuren zijn niet gebruikt.

Dit plaatsen moest wel precies op tijd gebeuren.
Het zinken van de sluitcaisson gebeurde precies op de kentering van het tij.
Begint het zinken te vroeg, dan wordt de caisson niet alleen van de
aangebrachte aanslagen weggedrukt door het optredend waterstandverschil,
maar bovendien kan door de profielvernauwing onder de caisson (veroorzaakt
door het zakken van de caisson) een steeds toenemende stroomsnelheid
optreden, die dan weer gevaarlijk voor de bodembezinking kan worden. Maar
begint het zinken te laat, dan wordt de caisson, door het gaandeweg
optredende waterstandsverschil, met te grote kracht tegen de aanslagen
gedrukt, die daar in de regel te zwak voor waren.

Op 25 augustus viel de hele Kruiningse polder droog en kon met het herstel
van de landerijen (die in totaal met 2 miljoen m3 zand waren bedekt), de
rijksweg, de spoorweg enz. worden begonnen.

Pontondam
Bij de tweede vloed op 1 februari brak de Kadijk op 11 plaatsen door met een
totale lengte van 800 m en de Lavendeldijk op 2 plaatsen. De beide gaten in de
Lavendeldijk werden op 6 en 12 maart gedicht.
De 3 grootste gaten in de Kadijk werden door middel van een pontondam
gedicht, dit was over een lengte van 400 m en eindigde op de rijksweg Goes-
Bergen op Zoom.
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Tussen deze pontondam en de Lavendeldijk werd een kade van zandzakken
aangelegd. In de morgen van 23 april, bij dood tij en een oostenwind, werd
deze kade gedicht.   Hierdoor kon met behulp van de uitwateringssluis van het
Waterschap de drooglegging van Waarde beginnen, wat op 7 mei is voltooid.

Ondertussen was het stroomgat in de zeedijk bij Waarde op 25 februari ook
gedicht, zodat de Westveerpolder op 26 maart weer droog viel.

Dankzij het voorland bij de zeedijk van de Emmanuëlpolder, heeft de doorbraak
die hier kwam niet voor een stroomgat gezorgd en was deze polder reeds 5
februari droog.

De Zimmermanpolder is ook doorgebroken, maar de binnendijken waren hier in
zeer goede staat en hoog genoeg, zodat ze het water konden keren. Op 11
februari werd het gat gedicht en 10 dagen later was deze polder weer droog.

Oud zeeschip
De zeedijk voor de Reigersbergse polder werd met uitzondering van het
oostelijke gedeelte geheel beschadigd. Over een lengte van 365 meter werd het
dijklichaam tot schorhoogte weggeslagen.
Er werd besloten een nieuw dijklichaam buitenom (op de schorre) te leggen. De
aansluiting op de bestaande zeedijk aan de kant van Rilland was op 19 februari
gereed.
De sluiting van het stroomgat aan de kant van Bath, waarvan de lengte toen
was teruggebracht tot circa  45 meter, is uiteindelijk,  met veel tegenslag op 21
april gerealiseerd.

De dichting van het stroomgat bij Bath kwam als volgt tot stand:
Op 9 april werd een poging gedaan het gat te dichten.  Aan de zeezijde werd
aan weerszijden van het gat een zandzakkendam uitgebouwd. Met behulp van
bandtransporteurs werden de zandzakken in snel tempo aangevoerd. Op de
dijkkoppen opgestelde draglines zorgden voor het in het sluitgat deponeren
van met zandzakken gevulde bietennetten. Aan de polderzijde werd een
bekisting met behulp van rijshout aangebracht.  Tussen deze bekisting en de
zandzakkendam werd zand gespoten. 
De poging mislukte... om half tien ‘s avonds brak de dam door, alles wat op zijn
weg lag meesleurend. Een bak met klei kwam in de polder terecht; een
drijvende kraan in het gat...
Van sluiting met eenvoudige middelen werd toen verder afgezien. 
Men besloot voor de sluiting een casco ( een schip van 43,7 m lang, 7 m breed
en 5 m hoog) te gebruiken. Dit casco was terstond beschikbaar, maar is eerst
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op een werf van Hansweert aangepast, zodat men het snel en op de juiste
plaats kon laten zinken.
Het casco werd door het gat naar binnen gevaren, waarbij de achtersteven
direct werd vastgemaakt aan de weer herstelde dijkkop waarna met behulp van
een sleepboot de voorsteven, net voor de kentering van het tij, tegen de andere
dijkkop werd getrokken. Waarna direct het casco tot zinken werd gebracht en
vol werd gespoten met zand.  Direct na de middag kwam er door een
verzakking een bres in een van de dijkkoppen, waardoor een zandpersleiding
afknapte.  Gelukkig was er nog een groot depot van zand, klei en dekkleden
aanwezig, zodat dit probleem vrij snel was opgelost. Om op eventuele
volgende tegenslagen direct te kunnen reageren, werden toen door circa 150
vrijwilligers tot de volgende morgen zandzakken gevuld.
Achter het casco werd toen ook een zanddam gevormd, maar deze spoelde
door het water, wat onderdoor het schip ging weer weg.  Toen dit gebeurde,
besloot men om de volgende dag eerst een bak met 400 m3 klei aan de zeezijde
tegen het casco te storten, waarna alsnog de zanddam aan de binnenkant  kon
worden aangebracht.  Dit gelukte... waarmee de strijd tegen het water was
gewonnen.

Met dank aan het waterschap.

A. Lokerse
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Oud-raadslid Izak Koster: 
op Waarde stemmen ze trouw!
De heer I.A.M. Koster (voor de doorsnee Waardenaar gewoon Izak) heeft in
totaal ongeveer acht jaar van zijn leven voor de SGP gefunctioneerd als
raadslid. Vier jaren in de voormalige gemeente Waarde (1966-1970) en bijna
vier jaar in de gemeente Reimerswaal (mei 1970-1974). Met Izak hebben we
over die periodes en nog enkele andere zaken een gesprek gevoerd. 
Hoe kwam hij in de raad van Reimerswaal terecht? 
Izak: ‘C. Goud zat namens Waarde in de eerste raad van Reimerswaal, maar hij
is in het voorjaar van 1970 overleden. Ik ben hem toen opgevolgd.’
Welke mensen zaten toen in de raad van Waarde en wie was de
burgemeester?
De laatste burgemeester van Waarde was de heer De Kam. Hij is na de
herindeling in 1970 vertrokken naar Nieuwerkerk. In de raad zaten: Jaap Goud,
Kees van Houte en Jan Jansen namens de CHU; Van Fraassen en Leunis van
Houte, namens de Lijst Van Fraassen en Kees Goud en ik, namens de SGP. De
beide neefs Goud, Jaap en Kees, waren wethouder.
Met welke SGP’ers kwam u in de eerste raad van Reimerswaal?
In totaal zaten daar 17 personen in. Burgemeester werd de heer mr. C. Pijl
Hogeweg, die daarvoor ook al burgemeester was van de voormalige gemeente
Yerseke. Van de 17 raadsleden waren er 5 van onze partij, de SGP. Dat waren:
wethouder Cornelisse, de heer W. Koster uit Krabbendijke (fractievoorzitter), de
heer Don uit Kruiningen, de heer Hoekman uit Rilland en C. Goud van Waarde,
waarvoor ik in de plaats ben gekomen. 

160 kilo papier
Vertel alstublieft eens iets over de totstandkoming van de samenstelling
van de lijst en het reilen en zeilen in die raadsperiode.
Er is vanaf het begin naar gestreefd om vanuit de vijf kernen minimaal één eigen
SGP-raadslid in de raad te krijgen. Bij ons dorp Waarde is dat helaas niet altijd
gelukt. De laatste keer nog, toen de kandidaat zich terugtrok, voordat de lijst
officieel was samengesteld. Het idee kwam destijds van Willem Koster. Het leek
hem en ons allen het beste wat je doen kon. Willem Koster heeft baanbrekend
werk verricht, zeker ook in die beginperiode. Er was voor alle raadsleden enorm
veel werk te doen, vooral in die periode na de samenvoeging. Elke kern had z’n
eigen verordeningen opgesteld. Nu moest er naar een gezamenlijk gedragen
opstelling worden toegewerkt. Dat vergde veel doordenken. Ik pak het punt: de
woningbouwvereniging. Er waren er twee. Dat gaf aanvankelijk wat strijd.
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Yerseke is nog enkele jaren zelfstandig gebleven. Later ontstond er één grotere
woningbouwvereniging, die nog altijd functioneert. Reglementen van
sportverenigingen, dorpshuizen, al dat soort zaken moesten herzien worden en
daarop moest één gezamenlijk beleid komen. De heer Griep van de VVD heeft
aan het einde van de raadsperiode 1970-1974 het gewicht opgenomen van al
de stukken, die de raadsleden ontvangen hadden. Dat bedroeg tegen de 160
kilo papier per raadslid. Het was een zware raadsperiode. Zes van de zeventien
raadsleden haakten af na die periode, waaronder ook ik (zie de foto). Je moest
je stukken doornemen. Daarna de stukken bestuderen. Dan eventueel
natrekken wat op jouw bordje lag en in die periode was dat voor mij onder
anderen alles rond Waarde. Je moest natrekken of een en ander uitvoerbaar
was. Maandelijks hadden we beraad bij wethouder Huib Cornelisse, kort voor
de raadsvergadering. Willem Koster was een geweldige stimulator en
Cornelisse wist vanuit de ‘keuken’, vanuit zijn positie als wethouder, ook wel
zaken door te geven. Er kwam veel kijken. Neem bijvoorbeeld het punt riolering.
Krabbendijke had een uitstekend functionerende riolering. Daar was goed
beleid gevoerd. Op Yerseke was de riolering toen niet in orde. Op dat punt was
een hele inhaalslag nodig voor die kern. De kleine kernen moesten niet over het
hoofd gezien worden. Dit werd nogal eens aangevoerd, waarop burgemeester
Pijl Hogeweg de gevleugelde woorden heeft gesproken: ,Ja, maar Waarde is
het Wassenaar van Reimerswaal’. De raadsvergaderingen duurden in die tijd
heel vaak tot half twee ‘s nachts. En de volgende morgen moest je op tijd weer
op je werk zijn. Dat werd ook voor mij te veel.’

Steekwoorden
We vragen Izak naar zijn mening over een aantal zaken die de laatste tijd
actueel zijn. Wat is uw gedachte inzake:
1. De zorg: Izak: ‘Een heel belangrijk aspect in de samenleving. Iedereen is

gebaat bij een goede zorg. Maar er zit ook een kostenaspect aan. De ene
gemeente speelt beter in op de zorg dan de andere. Daar zijn duidelijke
voorbeelden van. Misschien kan dit punt in Reimerswaal nog wat
aangescherpt worden’.

2. Het onderwijs: ‘Die post geeft al jaren een enorm kostenplaatje. Het
onderwijs wordt volgens mij in Reimerswaal heel goed behartigd. Ook onze
scholen hebben daar menig keer profijt van gehad. Zo kan de burger, ook de
SGP-burger, hier mijns inziens op Reimerswaal goed mee uit de voeten.

3. De veiligheid: De verkeersveiligheid: wordt aan gewerkt per kern. De dertig-
kilometerzône is al op meerdere kernen ingevoerd. Maar de drempels zijn
soms ook een vervelende zaak, evenals bepaalde afperkingen. Anderzijds:
de vaart wordt zeker afgeremd en dat is belangrijk. U vraagt: blauw op
straat? Je ziet de politie bijna nooit op Waarde.’ Lachend vervolgt Izak:
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‘Waarde is waarschijnlijk een braaf dorp. Toch, serieus, de politie heeft te
weinig mankracht. En ook een probleem is er zo hier en daar wel eens met
Oudejaarsavond. Dit is een moeilijk punt. Er moet enerzijds een soort
uitlaatklep zijn, maar waar worden de grenzen gesteld? En er moeten zeker
geen vernielingen plaatsvinden. Ook hangplekken zijn vaak plaatsen waar
vandalisme goed kan tieren.’

4. Waarden en normen: ‘Een goede zaak, dat daar weer volop aandacht aan
gegeven wordt. We krijgen te maken met veel te veel liederlijk gedrag. Er
heerst een algehele vervlakking. Als het beslag van Gods Woord weggaat,
dan gaat de mens zich meer en meer uitleven. Men weet vaak niet meer wat
men doet. De vraag is echter: ‘’Waar haal je de normen vandaan?’’ Dat is het
kernpunt. De normen uit Gods Woord en Wet zijn voor ons als SGP van vitaal
belang. Haal je ze daar niet uit, dan blijf je oeverloos bezig en stelt ieder z’n
eigen normen vast. De minister-president zei pas en mijns inziens terecht:
‘Een algemene inkering in de mens zelf moeten we hebben, wil er een
kentering komen op dit terrein.’ Zonder waarden en normen verwordt alles
tot een chaos.’

Partijliefde

Izak herinnert zich nog dat hij reeds als zeventienjarige jongen erg geïnteres-
seerd was in de politiek. Hij vertelt daarover: ‘Met m’n opa, de oude Maarten
van Fraassen, in zijn auto reden we naar de partijdag in Utrecht. Omert Schrier,
Toon Krijnsen, Dirk Zandijk, opa en nog twee jongens, Marius Goud en ik
gingen erheen. Je zag daar ds. Zandt. Hij sprak op 21 februari 1961 voor het
laatst. Ik was toen 23 jaar. Ik herinner me dit nog goed: daar stond hij: heel
ootmoedig. Hij was er verwonderd over verwaardigd te mogen zijn om dit werk,
het kamerwerk, te mogen doen. En dat door zo’n weerspannige in zijn jeugd. Ik
herinner me nog heel goed een uitspraak van ds. Zandt toen: ‘We twijfelen niet
aan de capaciteiten van het kabinet. Maar het kompas, waarop gevaren wordt,
dat deugt niet. En dan kom je nooit in een goede haven aan.’
Dat markeerde hem. Je kreeg er als jongen een warm gevoel bij. Ontroerend
was dat ds. Zandt aan het slot van zijn laatste toespraak opgaf om te zingen:
‘Zijn Naam moet eeuwig eer ontvangen; men loov’ Hem vroeg en spâ; de
wereld hoor en volg mijn zangen met Amen, Amen, na.’ Op 4 maart 1961, nog
geen twee weken later, stierf ds. Zandt en mocht hij ingaan in de vreugde zijns
Heeren. Dit alles wakkerde de liefde tot de beginselen van de SGP aan. Dit
vergeet je nooit meer.
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Bestuurslid te Waarde
Izak is jarenlang, meer dan 25 jaar, bestuurslid geweest van de plaatselijke
kiesvereniging te Waarde. Hij kan er kort over zijn. ‘Op Waarde stemmen ze
heel trouw, al jarenlang, maar ze komen slecht naar de vergaderingen van de
kiesvereniging. Ook dat is al jaren zo. Dat eerste is prachtig, dat tweede betreur
ik. Dat kan veel beter!’ 

Izak, bedankt voor je medewerking aan dit interview.

C. van den Bovenkamp

Afscheid Gemeenteraad van Reimerswaal in 1974
Van links naar rechts: Lako (CHU), Koster (SGP), Walraven (PvdA), Don (SGP),
Griep (VVD) en Van Putten (AR)
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Leeswijzer
Kritiek van opperrechter Roy Moore van de Amerikaanse staat Alabama
wegens opdracht tot verwijderen van de tien geboden uit de grote hal van het
hooggerechtshof in de stad Montgomery: 
“Ik zal nooit de God negeren van Wie onze wetten en ons land afhankelijk zijn”

gelezen in het RD van 22-8-’03 

Meer dan anderhalve eeuw geleden, toen de scheiding tussen kerk en staat al
een feit was, verzuchtte Willem de Clerq, man van het Réveil: “Moet die arme
staat dan maar als heiden opgroeien?” Op die lijn bordurend kwam Groen van
Prinsterer in het boek “Grondwetherziening en eensgezindheid” (1849)  tot de
uitspraak dat de scheiding van  kerk en staat in werkelijkheid een vereniging is:
“Ze is vereniging met onverschilligheid en ongeloof, ze leidt tot onverdraag-
zaamheid en vervolging van al wat zich naar de praktikale eisen van het
ongeloof niet voegt”.

gelezen in het RD van 12-9-’03

Maarten Luther waarschuwde de jeugdige keizer Karel ernstig: “Wat Duitsland
voor alle dingen nodig heeft, is niet rust en orde, maar de vreze Gods.”

gelezen in “Luther” van uitgeverij v.d. Berg BV 
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VORKHEFTRUCKS

verkoop   --   verhuur   --   leasing   --   service

Zuidweg 13-15, postbus 52
4413 ZH  Krabbendijke

tel. (0113) 50 26 10  fax (0113) 50 61 46
E-mail: info@gebrweststrate.nl  Internet: www.gebrweststrate.nl

Nieuwe TOYOTA
vorkheftrucks,

elektropallettrucks en
handpallettrucks

alle types

Gebruikte vorkheftrucks
1-5 ton, diesel - gas - elektrisch

Ook levering van alle accessoires, zoals:
side-shifts, kantelaars, traktiebatterijen etc.

Gespecialiseerd in heftruckverhuur!

Veiligheidskeuringen volgens VeBIT-voorwaarden.

Voor inlichtingen: Uw vertrouwd adres

als het om heftrucks gaat



Dit kan   jullie

De HeyZon...
voor een

onvergetelijke
hoogtijdag!

Binnenkomst: (40 personen)
- 1 x Vers gesorteerd gebak
- 2 x Koffie/thee

Maaltijd: (40 personen)
- Soep, stokbrood met kruidenboter
- Koud/Warm - Buffet
- Tropical Sorbet
- Consumpties

Receptie: (150 personen)
- 1 x Vers gesorteerd gebak
- 2 x Koffie, thee of frisdrank
- Gesorteerde zoutjes
- 2 x Consumptie
- 3 x Gesorteerde hapjes

Feestavond: (75 personen)
- 4 x Mix van luxe en gesorteerde hapjes
- ONBEPERKT consumpties

Afsluiting:
- Koffie met bonbon

Totaalprijs € 3875,-
Bel voor een vrijblijvende
prijsopgave!

Tot ziens in De HeyZon,
Pieter en Janine Heykoop

restaurant & zalencentrum
Jufferswegje 31, 4421 JA Kapelle-Biezelinge                     tel. (0113) 33 03 50

bruiloft
zijn!

bruiloft
Zomaar een prijsvoorbeeld uit

onze talloze mogelijkheden 


